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ایران و روسیه امضا کردند
مقابلهمشترکباتحریمها

وزیران امور خارجۀ روســیه و جمهوری اسلامی ایران، 
سرگئی لاوروف و حسین امیرعبداللهیان، دیروز)سه شنبه( 
پنجم دسامبر اعلام کردند که دو کشور سندی را برای 
مقابله با نتایج تحریم های آمریکا و تعدیل و جبران آنها 
امضاء کردند.جمهوری اسلامی ایران تحت تحریم های 
شــدید آمریکا قرار دارد، در حالی که تحریم های غرب 
علیه روســیه در واکنش به حملۀ این کشور به اوکراین 
وضع شده و نظام اقتصادی روسیه را نیز سخت متزلزل 
کرده اند.در روزهای گذشته رئیس جمهوری کوبا، میگل 
دایاز-کانل، برای ملاقات با مقام های ایران در رأس یک 
هیئت مهم اقتصادی و سیاسی وارد تهران شد. دو کشور 
محور گفت وگوهای خود را مقابله با تحریم های اقتصادی 
آمریکا از طریق تهاتر کالا و خدمــات اعلام کردند.قرار 
است پنجشنبه )فردا( ابراهیم رئیسی در رأس یک هیئت 
بلندپایه اقتصادی و سیاســی برای ملاقات با »ولادیمیر 
پوتین« رئیس جمهوری روســیه، عازم این کشور شود. 
هدف از این سفر نیز هماهنگی تلاش های دو کشور برای 

مقابله با پی آمدهای تحریم های غرب اعلام شده است.

آتشسوزیدربیمارستانشهدایتجریش
سخنگوی سازمان آتش نشانی از آتش سوزی بیمارستانی 
در میدان تجریش تهران خبــر داد و گفت: این حادثه 
مصدوم و فوتی نداشته اســت.جلال ملکی با بیان این 
مطلــب گفت: ســاعت ۴ صبح امروز یــک مورد آتش 
سوزی بیمارستانی در میدان تجریش اعلام می شود که 
بلافاصله ۴ ایستگاه آتش نشانی به محل اعزام می شوند 
و بعد از ۴ دقیقه به محل می رسند که متوجه می شوند 
در طبقه دهم بیمارستان، یکی از اتاق ها که دو بیمار در 
آن بودند، دچار حریق شــده است.او افزود: خوشبختانه 
سیستم اطفای حریق بیمارستان به درستی عمل کرده 
و اتوماتیک مشــغول خاموش کردن آتش بود و پرسنل 

درمان نیز با کپسول آتش نشانی مشغول اطفا بودند.

آقایقالیباف!نمیدانید؟
حجت الاســلام »احمد حیدری« در یادداشتی که در 
اختیار انصاف نیوز نوشت:آقای قالیباف رئیس »مجلس 
انقلابی« یازدهم در برنامه »بدون توقف« شبکه سه گفته: 
»قانون انتخابات در مجلس یازدهم تجدیدنظر شد و یک 
فرصت  خوبی در این قانون فراهم شــد که اگر کسی به 
هر دلیلی ردّ صلاحیت یا عدم احراز شد، شورای نگهبان 
بایــد دلیل ردّ یا عدم احراز را بنا به درخواســت فرد به 
صورت روشــن و شفاف بیان کند.«اگر آقای قالیباف به 
عنوان رئیس قوّه قانون گذاری کشور از قوانین انتخاباتی 
سابق اطلاع ندارد، واقعا تأسف بار است و اگر اطلاع دارد و 
این گونه واقعیت را کتمان کرده و وارونه جلوه می دهد که 
چه شایستگی برای نشستن بر این مسند دارد؟ مطابق 
قانون مصوب شــورای انقلاب منع کنندگان یک نفر از 
کاندیداتــوری، موظف بودند به صراحت اعلام کنند که 
فاقد کدام شرط ایجابی یا واجد کدام شرط سلبی قانونی 
است و ادله اثبات کننده این فاقد یا واجد بودن را به وی 
ارائه دهند. نمایندگان مردم در مجلس اول هم با وسواس، 
شرایط ایجابی و ســلبی لازم و ضروری در کاندیداها را 
در ماده ۲۸ و ۳۰ قانون انتخابات برشــمردند و نهایتاً در 
تبصره ماده ۵۰ تصریح کردند: »رد صلاحیت داوطلبان 
نمایندگی باید “مســتند به قانون” و براساس “مدارک 
و اسناد معتبر “ باشــد.«اگر مجریان و ناظران از همان 
ابتــدا خود را موظف به اجرای دقیق و کامل این تبصره 
می دیدند و مسئولان نسبت به اجرای این تبصره مهم و 
اساسی به خصوص توسط شورای نگهبان حسّاسیت لازم 
را به خرج می دادند، اجرا و نظارت، هیچ گاه حساســیت 
و مخالفتی بر نمی انگیخــت و این همه مصیبت به بار 
نمی آمد.شــورای نگهبان که درصدد بود نظارت خود را 
بر همه ابعاد انتخابات مســتولی گرداند و تعیین کننده  
بلامنازع انتخابات شــود، در زمان امام)قدّس سرّه( و با 
مخالفت ایشان نتوانست به هدفش برسد. بعد از وفات امام 
و در آستانه انتخابات مجلس چهارم نظارت شورا بر امر 
انتخابات را به تفسیر خود، “استصوابی و عام” اعلام کرد و 
در تمام مراحل از انتخاب هیئت اجرایی تا شمارش آراء، 
حاکم بلامنازع گردید.بعد برای این که شورا مورد هجوم 
واقع نشود، “مجلس هم ســو و هم نظر” چهارم، نظارت 
استصوابی را در قالب قانون تصویب کرد. عمل به نظارت 
استصوابی چنان پیامدهای منفی و گسترده ای داشت که 
مجلس پنجم ناچار شد با تصویب ماده واحده ای شورا را 
موظــف کرد مواد قانونی و ادله ردّ صلاحیت را به اطلاع 
داوطلبان رد صلاحیت شده برساند. با مخالفت شورا، این 
مصوبه به مجمع تشخیص رفت و آنجا تصویب شد ولی 
در عمل هیچ گاه شــورای نگهبان به آن تمکین نکرد.در 
این نزدیک به چهار دهه هم، این شورا افراد زیادی را فاقد 
صلاحیت اعلام کرد بدون این که به صراحت بگوید به چه 
دلیلی و فاقد کدام شرط ایجابی یا واجد کدام شرط سلبی 
هستند و افراد زیادتری را با عنوان »عدم احراز صلاحیت« 
از رأی گرفتن و هوادارانشان را از رأی دادن محروم ساخت 
با این که “حق رأی گرفتن و رأی دادن” از حقوق الناس 
مسلّم است. حالا بعد از نزدیک چهار دهه اعمال نظارت 
استصوابی و بی معنا شدن انتخابات و بی توجهی به قوانین 
صریح، رئیس مجلس انقلابی گویا در دفاع از حقوق مردم 
“فتح الفتوح” کرده و به عنوان یکی از شاهکارهای مجلس 
یازدهم، اعلام می کند: »مطابق اصلاحیه این مجلس در 
قانون انتخابات، که اگر کسی به هر دلیلی رد صلاحیت 
یا عدم احراز شــد، شورای نگهبان باید دلیل رد یا عدم 
احراز را بنا به درخواســت فرد به صورت روشن و شفاف 
بیان کند«. حال آن که از روز اول بعد از پیروزی انقلاب، 
این وظیفه قانونی شورا بوده و بارها و بارها توسط مجلس 
و حتی مجمع تشخیص مصلحت تکرار شده ولی در این 
چهار دهه اخیر شورای نگهبان تفسیر خود را فوق قانون 
دانسته و به این مصوبات هیچ وقعی ننهاده است و طبیعی 
است که این قانون هم به پوشه قطور قانون های اجرا نشده 

قبلی اضافه و بایگانی خواهد شد!

چشم انداز

شدتگیریحملاتزمینیوهوایی
اسرائیلبهنیمهجنوبینوارغزه

پنــج روز پــس از ناکامــی در تمدیــد آتش بس 
موقــت، بمبــاران زمینــی و هوایــی نیروهــای 
اســرائیلی و پیش روی آنان به ســمت جنوب نوار 
غزه همچنان ادامــه دارد. آمارهای وزارت صحت 
حماس نشــان می دهد که باوجود درخواست های 
پیاپی ســازمان ملل و آمریکا مبنــی بر حفاظت 
از جــان غیرنظامیان، ده ها فلســطینی همچنان 
قربانی ادامه این تهاجم هستند.خبرگزاری رویترز 
در گزارشــی به نقل از خبرنــگاران و مردم محل، 
نوشت: حملات هوایی شــدید اسرائیل بر مناطق 
پرجمعیــت جنوبی نوار غزه، شــامل مناطقی که 
اســرائیل از مردم خواسته اســت تا در آنجا پناه 
بگیرنــد، ادامه دارد.نیمه شــمالی نوار غزه در ماه 
نوامبر به دست نیروهای اسرائیلی افتاد و حملات 
اسرائیلی ها به نیمه جنوبی نوار غزه نیز فورا پس از 
پایان آتش بس یک هفته ای آغاز شد.شاخه نظامی 
جهاد اســلامی نیز از »درگیری شدید« نیروهای 
خود با ارتش اســرائیل در مناطق شمالی و شرقی 
»خان یونــس« که اصلی ترین شــهر جنوبی نوار 
غزه اســت، خبر داده اســت.خبرگزاری رویترز به 
نقل از مردم محل نوشــته کــه جاده اصلی خارج 
از شــهر خان یونس مسدود شده و عملا به میدان 
جنگ میان طرف ها تبدیل شــده اســت.با تداوم 
ایــن درگیری، آمریکا، مهم تریــن حامی و متحد 
اسرائیل در پاســخ به افزایش تلفات غیرنظامیان 
در حملات نیروهای اسرائیل در نوار غزه، می گوید 
که هنوز زود اســت که گفته شــود اسرائیل برای 
حفاظت از جان غیرنظامیان به اندازه کافی تلاش 
می کند.با این حال، واشنگتن توقع دارد تا اسرائیل، 
مناطقی را که به عنوان محلات امن شناســایی و 
اعلام شده اند را هدف قرار ندهد.»آنتونیو گوترش« 
دبیرکل ســازمان ملل نیز از اسرائیل خواسته تا از 
اقدام های بیشــتر که وضعیت وخیم بشردوستانه 
غزه را بدتر می کند، خودداری کرده و غیرنظامیان 

را از رنج بیشتر نجات دهد.
آمارهای وزارت صحت حماس نشــان می دهد که 
از زمان آغاز درگیری میان اســرائیل و حماس در 
غزه، ٩٩١۵،۸ فلســطینی که ٧۰ درصدشان زنان 
و کودکان زیر ســن ١۸ هســتند، کشته شده  و 
بیش از ۰۴ هزار تن دیگر نیز زخمی شــده اند.در 
سوی دیگر، اسرائیل نیز می گوید که از زمان آغاز 
تهاجم به نوار غزه، ٧۸ نظامی اســرائیلی تاکنون 
کشته شده اند. ۳ نظامی نیز دیروز )سه شنبه ( در 
»نبردی شدید« با نیروهای حماس کشته شدند.

در کنار تلفات جانی، ســازمان ملــل و نهادهای 
امدادرســان در منطقه می گویند که ادامه تهاجم 
و درگیری ســبب شده تا افراد از قبل بی جا شده، 
دوباره بی جا شــوند، بیمارســتان ها بیش از اندازه 
شــلوغ گردند و به دلیل امکانات محدود، عملیات  

بشردوستانه نیز با مشکل روبه رو شود.

بندرایلاتدرآستانهتعطیلی
کامل

مدیر بندر »ایلات« در جنوب فلســطین اشغالی 
از تعطیلی قریب الوقوع این بندر با توجه به هدف 
قرار گرفتن کشــتی های اسرائیلی توسط نیروهای 
مسلح یمن خبر داد و گفت که تهدیدات یمنی ها 
تقریبــا همه کشــتی ها را تحت تاثیر قــرار داده 
است. به گزارش ایســنا، مسئولان بندر ایلات در 
جنوب فلسطین اشــغالی اعلام کردند که تقریبا 
هیچ کشتی ای در این بندر پهلو نمی گیرد.روزنامه 
اقتصادی »گلوبز«  چاپ اسرائیل، نوشت که جنگ 
دریایی خســارت بسیار زیادی به بندر ایلات وارد 
کرده و این بندر در آســتانه تعطیلی اســت.این 
روزنامه به نقل از برخــی منابع در بخش صنعت 
اسرائیل عنوان کرد که مسئولان بندر ایلات قصد 
دارنــد کارگران زیادی را اخــراج و این بندر را به 
سبب پهلو نگرفتن کشــتی ها تعطیل کنند.مدیر 
بندر ایلات گفت که تهدیدات یمنی ها تقریبا همه 
کشتی ها را چه آن ها که به سمت دریای مدیترانه 
در حرکت هستند و چه آن ها که در حال حرکت 
به سمت بندر ایلات هستند، تحت تاثیر قرار داده 
است.نیروهای مسلح یمن یکشنبه شب گذشته در 
بیانیه ای ضمن تأیید حمله به دو کشتی اسرائیلی 
در باب المندب، اعلام کرد که کشــتی نخست با 
یک موشــک دریایی و کشــتی دوم با یک پهپاد 
هدف حمله قرار گرفت.در ادامه بیانیه آمده است: 
حمله به این دو کشــتی پس از بی توجهی آنها به 

هشدارهای نیروی دریایی یمن صورت گرفت.

سفرپوتینبهاماراتمتحدهعربی
وعربستانسعودی 

همزمان با ادامــه جنگ در نوار غزه، کاخ کرملین 
دیروز)ســه شــنبه( از ســفر »ولادیمیر پوتین« 
رئیس جمهوری روســیه به امارات متحده عربی و 
عربستان سعودی خبر داد. قرار است وی طی این 
ســفر و دیدار با مقام های امــارات متحده عربی و 
عربستان ســعودی در خصوص جنگ اسرائیل و 

حماس گفت وگو کند.
به گزارش خبرگزاری فرانسه و به نقل از »دیمیتری 
پسکوف« سخنگوی ریاست جمهوری روسیه، سفر 
ولادیمیر پوتین به امارات متحده عربی و عربستان 

سعودی امروز)چهارشنبه( انجام می شود.
براســاس این گزارش، رئیس جمهوری روسیه در 
چهارچوب ســفر امــروز خود به امــارات متحده 
عربی و عربســتان ســعودی در مورد موضوعات 
متعدد، بویژه در خصوص جنگ اسرائیل و حماس 

گفتگوهایی را انجام خواهد داد.

تحلیل

همدلی| گروه سیاسی: »ابراهیم رئیسی« در 
نشســت علنی دیروز مجلس در جریان تقدیم 
لایحه بودجه ١۴۰۳ کل کشــور، واقع نگری را از 
محورهای بودجه تقدیمی به مجلس دانســت و 
گفت: این لایحه بر اساس واقعیت های عملیاتی 
تدوین شده و مبتنی بر برنامه هفتم توسعه است.

رئیس جمهور افزود: در بودجه ١۴۰۳ تلاش شد 
هم درآمدها و هم هزینه ها واقعی دیده شــود و 
تلاش شــده اســت در این بودجه  بســیاری از 
ناترازی های موجود که منجر به رنج همگان است 

با یک حرکت جهادی برطرف شود.
رئیس جمهور در ادامه صحبت های خود تأکید 
کرد: آنچه که در بودجه انجام شده است، مبتنی 
بــر یک تــلاش در جهت اجرای قانــون بوده و 
تلاش شده اســت آنچه انجام می شود قانونی و 
اصولی باشد و دقیقاً قابل گزارش باشد. همچنین 
عملکردها قابل سنجش و اعلام باشد که به چه 
میزان از قانون عمل شــده اســت، چون ما در 
جایگاه اجرای قانونیم و شما نمایندگان در جایگاه 
قانونگذار و بنای دولت آن است که قوانین چه در 
ضمن برنامه ششم و چه در چارچوب برنامه هفتم 
اجرایی شود و لذا اولین نکته آن است که بودجه 
١۴۰۳ بودجه با واقعیت ها همخوانی داشته باشد.

رئیس جمهور با تاکید بــر اینکه بودجه ١۴۰۳ 
مبتنی بر برنامه هفتم اســت، عنوان کرد: تلاش 
شــده در این بودجه بسیاری از ناترازی هایی که 
امــروز موجب رنج همگان شــده با یک حرکت 
جهادی و نه معمولی تراز شود، در راستای مهار 

تورم نیز تلاش شده است.
موضوع کسری بودجه

رئیسی با بیان اینکه کسری بودجه، رشد نقدینگی، 
ناترازی بانک ها و برداشت از بانک مرکزی از جمله 
دلایل تورم است، عنوان کرد: در دولت تلاش بر 
این بوده که کسری بودجه نداشته باشیم، 6 ماهه 
دوم ســال ١۴۰۰ که دولت آغاز به کار کرد ما با 
کسری بودجه ۴۸۰ هزار میلیاردی مواجه بودیم 
اما با کسب درآمد و نه از طریق استقراض و چاپ 
پول تلاش شد 6 ماهه دوم کسری از بین برود و 
این امر اتفاق افتاد و رشد اقتصادی اندکی که در» 
دهه تعطیل گذشته« شاهدش بودیم تغییر کرد؛ 
در این زمان گاهی ۴ دهم درصد و گاهی ٧ دهم 
درصد و زمانی یک درصد بوده است اما به صورت 
کلی در این دهه شــاهد رشد اقتصادی نبودیم و 
آنچنان که انتظار داشــتیم نبوده است. در اولین 
سال شــروع دولت شاهد رشد اقتصادی بیش از 
۴ درصد بودیم و در ســال ١۴۰١ رشد اقتصادی 
بیش از ۴ درصد را داشــتیم و در این سال تمام 
تلاش خود را کردیم که کسری بودجه هم نداشته 
باشیم. همکاری میان مجلس و دولت، جلوگیری 
از تقابل میان مصارف و درآمد در ســال ١۴۰١ 
موجب شد کسری بودجه نداشته باشیم. تلاش ما 

در سال ١۴۰۲ نیز به همین صورت است.
وی با اشــاره به رشد نقدینگی که منجر به تورم 
می شود، اضافه کرد: امروز شاهدیم رشد نقدینگی 

به ۲6 درصد رسیده و 
تا  شــده  هدف گذاری 
آخر سال به ۲۵ درصد 
برسد. مشخص می شود 
نقدینگی  کــه رشــد 
کنترل شــده اســت. 
رشد نقدینگی منجر به 
تورم و کســری بودجه 
می شــود و در حــوزه 
ناتــرازی بانک هــا نیز 
انضباط  است  ضروری 
مالی و بانکی در کشور 
برقرار شــود. در قانونی 
که اخیرا تصویب شد و 
مراحل نهایی شدن آن 
نیز طی شده و به دولت 
رســیده و ما نیز آن را 
برای اجرایی ابلاغ کردیم.

مشکل زایی بانک ها برای اقتصاد
رئیس جمهور با اشاره به مسائل مرتبط به بانک ها، 
اضافه کرد: موسســات مالی برای اقتصاد کشور 
مشکل ایجاد می کردند. از ابتدای سال برنامه بانک 
مرکزی و دولت این بوده بانک ها را ســاماندهی 
کنند و امروز یکی پس از دیگری در حال تعیین 

تکلیف شدن است.
رئیسی اظهار کرد: وقتی تمام مواردی که منجر به 
تورم می شود، کنترل شود طبیعتا شاهد کاهش 
تورم خواهیم بود، تورم ماهانه ۲.۲ درصد اســت 
و تورم ســالانه کاهشی شده است. تورم نقطه به 
نقطه نیز کاهشی بوده و اگر انضباط مالی، توجه به 
هزینه ها و درآمدها کامل انجام شود حتما شاهد 
کاهش تورم خواهیم بود. همانطور که مورد نظر 

معظم رهبری،  مقــام 
خواست مجلس، دولت 

و مردم عزیز است.
اجرای  مشــکلات 

اصل 44
رئیســی  ادامه داد: ما 
معتقدیــم اصــل ۴۴ 
سیاست  اساسی  قانون 
درستی بوده که قانون 
آن ابــلاغ شــده امــا 
با مشــکلاتی  اجرا  در 
اســت،  بوده  همــراه 
واحد صنعتــی واگذار 
می شــد و سرمایه گذار 
یا کارآفرینــی واحد را 
تحویــل می گرفت اما 
بخــش اصلــی قضیه 
توانمندســازی ســرمایه گذار و کارآفرین نادیده 
گرفته می شد، هنگامی که واحدی واگذار می شود 
نباید رها شــود و پس از واگذاری تازه ابتدای کار 
دولت اســت. در گذشته این امر به شکل تصدی 
گری صورت می گرفت اما امروز باید به شــکل 
توانمندسازی باشد و تسهیلات و کمک به سرمایه 
گذار داده شود. بنای دولت آن است که سیاست 
های اصل ۴۴ قانون اساســی به درستی اجرایی 

شود.
نگاه مشترک در گره گشایی از زندگی مردم

رئیس جمهور با بیان اینکه در این نگاه با یکدیگر 
مشترک هستیم که باید گره از زندگی مردم باز 
کنیم و فعالیت های ما موجب رفاه مردم شــود، 
ادامــه داد: بارها این را عــرض کردیم که مردم 
انتظارشان از مســئولان، نمایندگان، وزرا و همه 

دســت اندرکاران در دولت این است که به متن 
بپردازند و از حاشیه ها پرهیز کنند؛ متن عبارت 
است از گره گشایی و تسهیل زندگی مردم در همه 

حوزه ها و ایجاد اشتغال.
وی با بیان اینکه هدف گذاری ما رشــد ۸ درصد 
اقتصادی اســت، گفــت: توجه بــه عدالت در 
پرداخت ها چه در سطح استانی و ملی در برنامه 
هفتم توســعه و بودجه ١۴۰۳ مورد تاکید قرار 
گرفته و همچنین به نقش مردم در اقتصاد و فعال 
کردن اقتصاد بر اســاس قانون اساسی و قوانین 
موضوعی توجه شده و بنا داریم از تصدی دولت 
بکاهیم و بر نظارت دولت افزوده شود و از سویی 
بخش تعاونی و خصوصی را با هدایت، حمایت و 

نظارت دولت فعال کنیم.
متناسب سازی حقوق ها در دستور کار دولت

رئیســی با یادآوری اینکه متناسب سازی حقوق 
شاغلان و بازنشســتگان هم در دستورکار دولت 
بوده و هست و در بودجه ١۴۰۳ هم مورد تاکید 
است، ادامه داد: کاهش وابستگی به نفت هم در 
برنامه دولت قرار دارد و در بودجه ٩ واحد درصد 
وابســتگی داریم و برای کاهش وابستگی نیاز به 
برنامه ریزی داریم که این مورد توجه دولت هم 
قرار گرفته و کسری تراز عملیاتی هم در بودجه 
مورد توجه قرار گرفته البته تلاش کردیم احکام 
دائمی را در بودجه لحاظ نکنیم زیرا جای آن در 
بودجه سنواتی نیست و شــأن بودجه ای دارد و 
در برنامه هفتم نیز به این موضوع توجه کردیم؛ 
امیدواریم همچنان که برای تصویب برنامه هفتم 
توسعه تلاش کردیم بودجه ١۴۰۳ هم با تلاش 
شــما و دولت با دقت و ســرعت تصویب شود و 
در اختیار دولت قرار گیرد و پیگیری های شــما 

نمایندگان در اجرای دقیق قانون تاثیر دارد.

رئیسی مشخصات بودجه سال آینده را برای نمایندگان توصیف کرد: 

رفعناترازیهاباحرکتجهادی
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همدلی|  گروه اقتصاد: در حالی که فســاد چای و رانت بزرگ 
در دریافت ارز این روزها بر سر زبان هاست، دولت در گزارش های 
متعددی که بر خروجی خبرگزاری های وابســته می گذارد سعی 
دارد خود را کاشف این فســاد معرفی کند. اخبار و تحلیل های 
منتشره نشان می دهد بسیاری از مشکلات از همان جایی ناشی 
شــده است که دولت از آن  به عنوان رانت ارزی دولت روحانی و 
بعدها با حذف ارز ترجیحی و حذف رانت ها یاد می کرد. تبدیل ارز 
۴۰۰۰ هزار تومانــی به ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی گرچه ابتدا با 
تبلیغات دولت همراه شد اما به زعم برخی کارشناسان ادامه همان 
راهی بود که دولت گذشته پیگیری می کرد؛ با این تفاوت که این 
تغییر نرخ ارز ترجیحی موجب شد گرانی ها و تورم بالای ۵۰ درصد 
هم مهمان سفره های مردم شود. ادامه ردپای چنین عملکردی را 

باید در فساد بزرگ چای هم دنبال کرد. 
خبرگزاری فــارس در گزارش خود به 
شکلی تلویحی به این ماجرا اشاره کرده 
و در گزارشی آورده است که پیامد این 
پرونده رانتی در بازار چای، ســبب شد 
سال گذشــته قیمت چای معمولی از 
١۲۰ تا ۲۴۰ هزار تومان بالا برود. نکته 
مهم در گزارش فارس نکته ای است که 
درباره وزیر سابق نوشته شده است. در 
این گزارش تاکید شــده که این کشف 
فساد از سوی دولت رخ داد، زمانی که 
ســاداتی نژاد، از وزارت جهاد کشاورزی 

برکنار شد.
»آلبریت بغزیان« اقتصاددان و اســتاد 

دانشگاه در این باره می گوید: »همه از دولت قبل تا دولت فعلی و 
روسای بانک مرکزی و وزرای اقتصاد و صمت تا سازمان بازرسی 
و ستاد مبارزه با قاچاق ارز و کالا باید در رابطه با این فساد بزرگ 
توضیح دهند و پاسخگو باشند چرا که این فساد کار یک یا دو نفر 

نبوده و حتما پای گروهی در میان است.«
رقم واقعی فساد در پرده ابهام

بغزیان درباره ابعاد این فســاد و ارقام مطرح شــده درباره آن نیز 
می گوید: »مساله عجیبی که درباره این فساد رخ داده یکی همین 
است که درباره عدد نهایی رقم این فساد توافقی گویا وجود ندارد و 
از ارقام 6 میلیارد دلار تا ۳ میلیارد و یک میلیارد دلار مطرح شده 

و اصلا در همین ابتدا خوب اســت حداقل دولت و قوه قضاییه با 
یک شفاف سازی دقیق، حداقل رقم مورد نظر را روشن کنند. در 
مرحله بعد اگر حتی بخواهیم از مساله رقم مورد فساد عبور کنیم 
و بالاخره می گوییم یک فسادی رخ داده است و اصلا فرض کنیم 
این رقم حتی یک میلیون دلار بوده است، یعنی حتی در چنین 

رقمی نیز باید ابعاد ماجرا کامل روشن شود.«
این اقتصاددان در ادامه به اقتصاد ۲۴ می گوید: »مساله این است 
چنین ارقام ارزی اصلا چطور دریافت شــده؟ در ابتدا فرض این 
اســت که درخواســتی برای بانک مرکزی از بابت تخصیص این 
ارز فرستاده شده و واضح است که در همان ابتدا باید ملاحظات 
انجام شود که این درخواست توسط چه کسی و با چه تضمینی 
تایید شده است؟ یعنی مسئولان وقت بانک مرکزی باید در این 
باره پاسخ دهند. بالاخره در رخ دادن 
چنین روند فسادی تنها یک نفر و یا 
خود صاحبان چــای دبش که فقط 
مسئول نیستند و حتما یک گروهی 
همراهی و کمک کــرده اند و باید از 
زمــان تاییــد و موافقت تا تخصیص 
چنین وامی باید همه مراحل روشن 

شود.«
مسئولیت بانک مرکزی در چنین 

فسادی
این استاد دانشگاه با اشاره به مسئولیت 
بزرگ بانک مرکزی در چنین فسادی 
تاکید می کند: »سازمان های نظارتی 
بایــد توضیح بدهنــد چطور متوجه 
تخصیص چنین ارزی نشده اند، چطور متوجه تبلیغات عجیب 
یــک چای با عنوان چای دبش نشــده اند که این همه تبلیغات 
می کند و چنین از اشــخاص سلبریتی استفاده کرده و حتی در 
دوره ای قیمت هایش چنان نامعقول بود که به نوعی دامپینگ در 
بازار شباهت داشت. با اینکه مسئولیت نهاد های نظارتی اقتصادی 
که به این مسائل توجهی نکرد ه اند به قوت خود باقی است اما باید 
بدانیم در وهله اول بانک مرکزی در این مســاله به طور مستقیم 
دخیل است. آن ها می توانستند و باید گردش حساب ها و ردیابی 

این حجم بالا از ارز را رصد و بررسی می کردند.«
این اقتصاددان درباره خطر بهم ریختگی در بازار ها با تزریق چنین 

رقم ارزی در فرض ورود به بازار های دیگر نیز می گوید: »مســلما 
اصلا به چنین حجمی بــرای واردات چای و چنین ارزی در این 
بازار نیازی نبوده پس شاید یک خطر همین باشد که این ارز وارد 
بازار های دیگر در کشور شده باشد که باید به دقت رصد و بررسی 
شود. یعنی اگر این ارز دریافت شده و به بازار های طلا و مسکن و 
خودرو و یا حتی خود بازار ارز رفته باشــد مسلما باعث اخلال در 
بازار شده و اگر به بیرون از کشور رفته که بدان معناست که بیت 
المال اســت که برباد رفته و مقصر نیز بانک مرکزی است. به هر 
حال بانک مرکزی وقت وقتی اجازه دسترسی به این حجم از ارز 
با نرخ نیمایی و دولتی را داده )آن هم در شرایطی که تفاوت آن با 
ارز آزاد بسیار بالاتر بوده است( باید در تمام مسیر های هزینه کرد و 
اهداف ارز داده شده، دقت می کرده و اصلا تا تایید های واردات ارائه 
نشده نباید ارز پرداخت می شده است. پس حتما همراهی گروهی 
وجود داشــته که این روند طی شود و باید همه این گروه و تمام 

مسیر ردیابی شود.«
تولید کننده در حسرت

بغزیان همچنین با اشاره به مشکلات دریافت یک وام ریالی ساده 
در کشور تصریح می کند: »توجه کنید همین حالا اگر یک تولید 
کننده تلاش کند برای مواد اولیه به منابع ارزی دسترســی پیدا 
کند با هزار اما و اگر مواجه اســت. یا یک شرکت تولید کننده و 
واردکننده دارو، آن هم در شرایطی که اکنون به وضوح در مساله 
دارو با کمبود مواجه هستیم، به دنبال ارز باشد می بینیم چقدر با 
مانع مواجه می شوند. یا می بینید در همین روز های اخیر یکی از 
مباحث مطرح شده در کشور کمبود شیر خشک نوزادان است )به 
هر حال برای قانون جوانی جمعیت باید این منابع تامین شــود( 
که به طور جدی تامین آن با موانع ارزی مواجه شــده است. بعد 
می بینیم در شرایطی که بخش های مهم و اساسی کشور همچون 
بهداشت و دارو معطل ارز مانده، ناگهان یک شرکت موفق شده به 
چنین منابع ارزی دسترسی پیدا کند که عملا این منابع و ارقام 
به هر بازار کشور که وارد شوند بدون تردید ایجاد اخلال می کند.«

ارز برای شیرخشک نوزادان نداریم اما برای چای هست!

ابعاد پنهان یک فساد بزرگ

* واقع نگری از محورهای بودجه 
تقدیمی به مجلس است

* تلاش شده در این بودجه بسیاری 
از ناترازی هایی که امروز موجب رنج 

همگان شده با یک حرکت جهادی و نه 
معمولی تراز شود، در راستای مهار تورم 

نیز تلاش شده است
* همکاری میان مجلس و دولت، 

جلوگیری از تقابل میان مصارف و درآمد 
در سال 1401 موجب شد کسری بودجه 

نداشته باشیم
* از ابتدای سال برنامه بانک مرکزی 
و دولت این بوده بانک ها را ساماندهی 
کنند و امروز یکی پس از دیگری در 

حال تعیین تکلیف شدن است

*مساله عجیبی که درباره این فساد 
رخ داده یکی همین است که درباره 

عدد نهایی رقم این فساد توافقی گویا 
وجود ندارد و از ارقام ۶ میلیارد دلار تا ۳ 

میلیارد و یک میلیارد دلار مطرح شده
* همه از دولت قبل تا دولت فعلی 

و روسای بانک مرکزی و وزرای 
اقتصاد و صمت تا سازمان بازرسی و 
ستاد مبارزه با قاچاق ارز و کالا باید 
در رابطه با این فساد بزرگ توضیح 

دهند و پاسخگو باشند


